



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပုၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢအိကူး ၂၉သီ, ၂၀၂၃နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-81+194-D1

ဖုၣ်အုၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- ဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤပီၤဖးထီၣ်ကဲထီၣ်သးဖဲ တန့ဆါကီၢ်ဆၢပုၤ လၢယန့ၤအါရံၤ တုၤ လၢယုၤ ၂၀၂၃နံၣ်

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ တန့ဆါကီၢ်ဆၢ, ဖုၣ်အုၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပုၤ စးထီၣ်ဖဲလၢယန့ၤအါရံၤ တုၤ လၢယုၤ ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယန့ၤအါရံၤ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိအကျိၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤ အိၣ်ဝဲဒၣ် သၢဘျီ ဖဲထံဝဲဘျီကရူာ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၢပုၤန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်တယာ်ဝဲလၢ ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) အသးဖဲသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးလီၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ်, SAC ဒုးသ့ၣ်ညါဝဲ ဘ---သဝီဖိ ဒီး ဖ---သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အသုတပျါလီၤအကျိၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢတဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. ကျိၢ်မ့ၢ်ယီၤဘၣ်ကဒီးဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤအသီတဘျီန့ၣ်, ကျိၢ်ကစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်မ့ၣ်ပီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်အသးအဂၤတခါ ဖဲလၢယုၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၃နံၣ်အနံၤ, ကဘၣ်ဖဲမ့ၢ်ဟါလီၤ ၂၅၀၀ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, သဝီဖိလၢအသးနံၣ်အိၣ် ၄၁နံၣ်, အိၣ်ဖဲ န---သဝီ, ယီၤကူးကရူာ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၢ, ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤတဖျါဖဲ အဝဲလဲၤဝဲဆူ ကညီဘူးဒးစၢၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ် (DKBA) အသးကလၢလီၢ်လံၤလၢအအိၣ်လၢပုၤတဖျါ, ဒ်သီးဒီးအကလဲၤယုအိၣ်ဝဲတၢ်ဒီးတၢ်လၢာ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ထွဲတကပၤန့ၣ်ဘၣ်ဒိဝဲ ဒီးဘၣ်တၢ်လဲၤဆုၤအါဆူထ---တၢ်ဆါဟံၣ်, ပံာ်တခးကရူာ်, တၢ်ကြဲၢ်ကီၢ်ဆၢ, ဖုၣ်အုၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.¹

ဖဲ လၢဖုၣ်တြၢ်အါရံၤ ၈သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, စီမ---, သဝီခိၣ်နၢ်လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၅၃နံၣ်, အိၣ်ဖဲ ဘ---သဝီ, ထံဝဲဘျီကရူာ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၢ, ဖုၣ်အုၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပုၤ ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲဘၣ်ဃးဒီးသဝီဖိအကျိၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤ သၢဘျီလၢအဟီၣ်ကဝီပုၤ, ဒီးကျိၢ်တနီၤနီၤဘၣ်ဒိ ဒီးတနီၤနီၤသံဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဘျီ, ဖဲလၢယန့ၤအါရံၤ (တသ့ၣ်ညါမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်သီ) ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိလၢအမ့ၢ် က---, အကျိၢ်တဒုယီၤဘၣ်ဝဲ SAC အဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤတဖျါဖဲအလဲၤဘီၤဒဲးသုးကလၢ ဒီးအခိၣ်ဟးဂီၤဝဲတကပၤန့ၣ်လီၤ. ခံဘျီတဘျီ, ဖဲလၢယန့ၤအါရံၤ (တသ့ၣ်ညါမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်သီ) ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိလၢအမ့ၢ် ၁---, အကျိၢ်တဒုဘၣ်သံဝဲဒိ ဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၤလၢအဘၣ်တၢ်ဒီးလီၤအီၤလၢ SAC ခိၣ်ချ့သုးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၅၆) အိၣ်ဖဲသ့ၣ်ကါညါနီၤ,

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၢ်လၢလံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢမးရူး ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီပုၤမၤသကိးဖဲ ဖုၣ်အုၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် (KHRG) လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတုၤဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၢ်လၢတၢ်ကွဲးရဲပုၤအီၤထီၣ်အီၤဖဲပနီၢ်ကဝီပုၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲဒ်ကီၢ်ဆၢပူၤန့ၣ်လီၤ. သၢဘျီတဘျီ, ဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၂၄သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်, သဝီဖိလၢအမ့ၢ် ဒ---, အကျိၢ်ဘၣ်ဒိဝဲဒီး မ့ၢ်ပိၢ်ထူးပျံၤ သၢဒု ဒီး သံဝဲဒ်ခံဒုန့ၣ်လီၤ. SAC ခိၣ်ချ့သုးရူၢ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၅၇) ဒီးလီၤဝဲ မ့ၢ်ပိၢ်ထူးပျံၤတဖျါအံၤဖဲ စီၤအ--- အစံၢ်ကပၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမးရှး တုၤလါယူၤ အဆၢကတီၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖျါ ပျါလီၤဝဲကျိၢ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. SAC အသုးသ့ၣ်တဖျါ ဒီးလီၤဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၢ်သ့ၣ်တဖျါလၢသဝီဖိသ့ၣ်တဖျါအစံၢ်ကပၤ ဘၣ်ဆၢ သန့ၣ်က့တဒုးသ့ၣ်ဝဲဒ်သဝီဖိသ့ၣ်တဖျါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, သဝီဖိသ့ၣ်တဖျါတဟံ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢမ့ၢ်ပိၢ်အိၣ်ဘၣ် ဘၣ်အဃိ အဝဲသ့ၣ်ပျါလီၤဝဲအကျိၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲမ့ၢ်ပိၢ် ပိၢ်ဖးထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်, SAC သံကွၢ်ဝဲ ကျိၢ်သ့ၣ်တဖျါအံၤမ့ၢ်မတၢၤ အကျိၢ်လဲၣ် ဘၣ်ဆၢပုၤတတဲပုၤအိၣ်တၢၤဘၣ် ခိၣ်ဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်သ့ၣ်ညါကျိၢ်ကစၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကမၤကျိၢ်ကစၢ်လိးက့ၤ မ့ၢ်ပိၢ်သ့ၣ်တဖျါအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်, SAC ဒုးသ့ၣ်ညါဝဲသဝီဖိအိၣ်လၢ ဘ---သဝီ ဒီး ဖ---သဝီ သ့ၣ်တဖျါလၢ ကျိၢ်မ့ၢ်ယီၢ်ဘၣ်ကဒီးဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၢ်အသီတဘျီန့ၣ်, ကျိၢ်ကစၢ်သ့ၣ်တဖျါကဘၣ်လိးက့ၤဝဲ မ့ၢ်ပိၢ်သ့ၣ်တဖျါ အပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC ပာ်ပနီၣ်ဝဲတၢ်လီၢ်တနီၤနီၤအဃိ, ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖျါပျါလီၤဟ့ၣ်ဒုးအိၣ်က့ၤအကျိၢ်ဆၢလၢတၢ်လီၣ်သ့ၣ် တဖျါန့ၣ်တသ့လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါယူၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်, ကဘၣ်ဖဲ မ့ၢ်ဟါလီၤ ၂၅၀၀ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, စီး ယ---, သးနံၣ်အိၣ် ၄၁န့ၣ်, အိၣ်ဖဲ န---သဝီ, ယီၢ်ကုးကရူၢ်, တန့ၣ်ဆါကီၢ်ဆၢ, ဖဉ်အၣ်ကီၢ်ရူၢ်ပူၤတၢၤ ယီၢ်ဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၢ်တဖျါ ဖဲအဝဲလဲၤဆူပျါပူၤလၢအဘူးဝဲဒီး DKBA အသုးကလၢလီၢ်လံၤတဖျါလၢအအိၣ်လၢပုၤပူၤ ဒ်သိးဒီးအကလဲၤဃုအိၣ်ဝဲ တၢ်ဒီးတၢ်လၢသ့ၣ်တဖျါန့ၣ်လီၤ. အခိၣ်လၢအထွဲတကပၤန့ၣ်ဘၣ်ဒိဝဲနးနးကလဲၣ်လၢမ့ၢ်ပိၢ်အတၢ်ပိၢ်ဖးအံၤန့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ဘၣ်ဒိဝဲဒီးအဝဲက့ၤလီၤဝဲဆူသဝီဖိ တၢၤအဒဲ ထဲတၢၤဇိၤန့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်န့ၣ် ပုၤလဲၤဆူအိၣ်ဆူ ဝ---တၢ်ဆါဟံၣ်, ဘၣ်ဆၢသန့ၣ်က့ ပုၤကူဆါယါဘျီအိၣ် ဖဲ န့ၣ်တသ့မူၤမူၤနီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ပုၤလဲၤဆူကဒီးအိၣ်ဆူ ဝ---တၢ်ဆါဟံၣ်, ပံၢ်တခးကရူၢ်, တၢ်တြၢ်ကီၢ်ဆၢ, ဖဉ်အၣ်ကီၢ်ရူၢ်ပူၤ လၢတၢ်ကူဆါယါဘျီအိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်, အဝဲဟဲက့ၤလီၤဘၣ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ်လံ, ဘၣ် ဆၢသန့ၣ်က့ အဝဲဘၣ်အိၣ်ဒီးလၢလီၢ်မံခိၣ်ခိၣ်ဖျါလၢအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအဃိန့ၣ်လီၤ. အဝဲဖဲတၢ်မၤတၢ်တသ့ဘၣ်အဃိ ကဲထီၣ် ဝဲတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢအဟံၣ်ဖိဃီဖိအတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢၤအံၤ ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဝဲလၢ ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၢ်ကအိၣ်လၢပုၤပူၤ, ဘၣ်ဆၢ ဒ်သိးဒီးကလုၢ်အိၣ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိ ဒီးကန့ၢ်ကျိၣ်စ့အဂီၢ်န့ၣ် အဝဲလဲၤဝဲ ဆူပျါပူၤဒ်သိးကဃုအိၣ်ဝဲတၢ်ဒီးတၢ်လၢသ့ၣ်တဖျါ ဒီးဟဲက့ၤဆါဝဲန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤခံဘၣ်အံၤ တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲ လါယုၤ ၁၄သီ, ၂၀၂၃န့ၢ်, ဖဲ ထ---တၢ်ဆါဟံၣ်, ပံၢ်တခးကရူၢ်, တၢ်ကြဲၢ်ကီၢ်ဆၢ, ဖုဉ်အၢၣ်ကီၢ်ရူၢ်ပူၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်ဂီၤခံဘၣ်အံၤဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ စီယ--- လၢအကူဆါယါဘျါအသးဖဲတၢ်ဆါဟံၣ်ပူၤန့ၢ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုဉ်ကိာ်

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂န့ၢ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျ့တဖု လၢအၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပူၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၢ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖု လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၢ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါတဖုအကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖုန့ၢ်လီၤ. နုၤထံၣ်သ့ၣ်ညါပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၢ်လီၤ.